中医治疗瘢痕的作用及机制研究进展 朱稷禾 (河南卫辉市中医院 453100)

【摘要】目的:探讨中药治疗瘢痕的作用及机制研究进展。方法:通过研究几种中药成分治疗瘢痕的作用及机制,总结中药在治疗瘢痕的进展过程。结果:其中皂苷类、黄酮类、多酚类、生物碱类及萜类这几种中药对治疗瘢痕有较好的效果。结论:中医药治疗瘢痕有着悠久的历史,人们近年来对中药治疗瘢痕,日益重视,相关实验和机理研究取得了一定的进展。

【关键词】: 中药成分 瘢痕 作用机制 研究进展

【中图分类号】R243 【文献标识码】A 【文章编号】2095-1752(2013)05-0010-02

Research Progress on the Effect and Mechanism of Traditional Chinese Medicine
Treatment for Scar

Zhu Jihe (Weihui Traditional Chinese Medicine Hospital, Henan Province 453100)

Abstract: Objective: to discuss the research progress on the effect and mechanism of the TCM treatment for scar. Methods: to conclude the process of the progress on TCM treatment for scar, through research on effect and mechanism of the ingredients of several Chinese medical herbs in treating scar. Results: Several Chinese medical herbs are found effective in treating scar, such as saponins, flavonoid, polyphenols, alkaloids and terpene. Conclusion: With the long history of TCM treating scar, it attracts more and more attention to treat scar with the TCM therapies, and simultaneously related experiments and mechanism research get progressive.

Keywords: Ingredients of Chinese Medical Herbs; Scar; Effect and Mechanism; Research Progress

Chinese Library Classification: R243 References Identification Code: A

Article No.: 2095-1752 (2013) 05-0010-02

参考文献

- [1] 陈璧. 增生性瘢痕形成机制及其防治研究进展[J]; 现代实用医学; 2001(12).
- [2] 黄谦; 彭智.细胞周期蛋白 E 在增生性瘢痕不同时期的表达[]]; 广西医学; 2010(08).
- [3] 王小影. 丹参霜与超声波联合治疗预防增生性瘢痕[J]; 中华医学美学美容杂志; 2006(06).
- [4] 王军;彭力;穆敬平;程建明.针刺配合中药外敷治疗增生性瘢痕 68 例[J];中国针灸; 2009(01).

References:

- [1] Chen Bi. Progress of the Research on Mechanism of Hypertrophic Scar Formation and Its Prevention and Cure[J]; Modern Practical Medicine; 2001(12).
- [2] Huang Qian; Peng Zhi. The Expression of Cyclin E in Different Stages of Hypertrophic Scar[J]; Guangxi Medical Journal; 2010(08).
- [3] Wang Xiaoying. Treatment and Prevention of Hypertrophic Scar by the Combination of Danshen Cream and Ultrasonic Wave [J]; Chinese Journal of Medical Aesthetics and Cosmetology; 2006(06).
- [4] Wang Jun; Peng Li; Mu Jingping; Cheng Jianming. 68 Examples of Hypertrophic Scar Treatment by Acupuncture with External Application of Chinese Medicine [J]; Chinese Acupuncture & Moxibustion; 2009(01).